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OSVOBODILNA FRONTA SLOVENIJE

27. april - veliki dan slovenskega ljudstva
27. april leta 1941 je bil in bo za vedno 

•stal mejnik v zgodovini slovenskega 
ljudstva. Tega dneva se je na pobudo 
Komunistične Partije ustanovila Osvobo-

Tovariš Josip Vidmar, 
predsednik OF

diIna fronta, lu je v zadnjih desetih letih 
vodila in vzgajala slovenski narod. Pri
vedla ga jc tako daleč, da je nehal biti 
hlapce in da je na svoji zemlji postal 
sam gospodar. Skozi deset let je. bila OF 
učiteljica in voditeljica delovnega ljud
stva na pot v boljši jutrišnji dan.

Ko je predaprlska Jugoslavija zaradi 
korumpiranosti buržuazije sramotno pro
padla, niso propadli narodi Jugoslavije. 
Oblastniki so se poskrili v tujino ali pa 
so šli doma na pot narodnega izdajstva. 
Ljudstvo pa je ostalo in se ni sprijaznilo 
z usodo, kakršno so mu namerili domači 
izdajalci in tuji gospodarji. Ni hotelo po
stati suženj, hotelo je svobode, in je za 
dosego te svobode začelo borbo.

Svobodoljubni ljudje Jugoslavije pa so 
takrat imeli stranko, ki je bila dolga de
setletja preganjana kot voditeljica delov
nega ljudstva. Komunistična Partija je 
takrat, ko je grozil napad na Jugoslavijo 
pozvala jugoslovanske narode, naj se 
upro nasilju, naj se bore za pravo, in po
polno svobodo. Partija je ostala zvesta, 
svojemu ljudstvu. Par dni po tem, ko je 
bila objavljena kapitulacija Jugoslavije, 
so narodi Jugoslavije na pobudo KP že

začeli z oboroženo borbo proti okupator
jem, proti fašizmu. To je bilo takrat, ko 
je bila podjarmljena skoro vsa Evropa in 
so nemške horde stale globoko v Sovjet
ski zvezi. Takrat smo se dvignili na ne
enaki boj z milijonskimi armadami.

Osvobodilna fronta je vodila to borbo 
in jo privedla do dokončne zmage, do po
raza fašizma, do ljudske oblasti.

Med borbo že, posebno pa po osvobo
ditvi je OF sledila svojemu programu, da 
bo po zmagi nad fašizmom Jugoslavija ne 
samo osvobojena, pač pa da je nujno po
trebno, da bo ta Jugoslavija tudi pravič
na svojim narodom, svojim državljanom. 
Ne more biti več povratka na staro! To 
je bil klic OF — to je bilo njeno načelo. 
OF je oznanjala, da je treba po osvobo
ditvi ustvariti ljudsko oblast, demokra
cijo in pravico. Zavrgli smo gospodstvo, 
priznali smo pravico delu, dvignili smo 
delovnega človeka na mesto, ki mu pri
pada. Delovni človek je vzel svojo usodo 
sam v svoje roke.

\ elikanski so uspehi, ki jih je dosegla 
OF po osvoboditvi. Polet delovnih mno
žic, ki jih je oua vzgajala in vodila, je 
ustvaril nove tovarne, odprl je nove rud
nike. Pred našimi očmi raste nova podoba 
naše zemlje. Vse težave, ki jih je pred 
nas postavilo dejstvo, da je bilo gosp o-

Tovariš Boris Kidrič, 
organizator OF

darstvo po vojni porušeno, kakor tudi te
žave, ki nam jih je povzročal sovražnik 
premagujemo. Borimo se z njimi — a 
vendar zmagujemo.

Naše ljudstvo zre mirno v svojo bo
dočnost. Ne straši nas rožljanje z orož-

Tovariš Miha Marinko, 
sekretar Izvršilnega odbora OF

jem. Že skoro tri leta nas napadajo vo
ditelji informbirojevskih držav. Mi vemo, 
da nam ne želijo ničesar dobrega. Dokler 
pa se oni tam ne bodo naveličali lagati, 
toliko časa se ne bomo naveličali razkrin
kavati jih kot lažnjivce, kot vojne huj
skače. Delali bomo tako, kakor da vojne 
nikdar več ne bo. In narodi Jugoslavije 
si stvarno želijo samo mir, da bi v miru 
lahko zgradili svojo socialistično domo
vino. Pozabili pa ne bomo, da bi vsak, 
kdorkoli bi nas skušal napasti, odnesel 
pekoče prste!

Slovensko ljudstvo sledi tudi danes 
svoji voditeljici Osvobodilni fronti z za
upanjem. Pod njenim vodstvom bomo do
kazali svetu, kaj zmore ljudstvo, ki ljubi 
svojo domovino, ki ljubi mir in ki hoče 
bratstvo med narodi. Napredne sile vsega 
sveta pa gledajo v nas in so ob naši strani.

Naj živi Osvobodilna fronta sloven
skega ljudstva!

Naj živi Komunistična Partija Slovenije!
Naj živi voditelj jugoslovanskih naro

dov, maršal TITO!

Pred zaključkom tekmovanja
Smo tik pred zaključkom tekmovanja 

v čast desete obletnice ustanovitve Osvo
bodilne fronte. Ni mogoče v kratkem opi
sati vsega dela in vseh uspehov, ki so jih 
frontovci dosegli v tem času. Mnogo je 
bilo tudi storjenega, o čemer nimamo ni
česar zapisanega. Vendar lahko iz dose
danjih rezultatov tekmovanja razberemo, 
da so bili doseženi veliki uspehi. Neka
tere frontne organizacije so prav v teku 
tega tekmovanja prišle na prva mesta 
izmed vseh drugih organizacij v okraju.

Okrajni odbor Osvobodilne fronte, ki je 
zasedal dne 8. aprila v Brežicah, se je 
podrobno bavil z analizo doseženih uspe
hov. Delegati so v svojih izvajanjih na
kazovali načine dela njihovih osnovnih 
organizacij, pokazali so na pravilne ka
kor tudi na nepravilne prijeme.

Poročilo o rezultatih tekmovanja je v 
glavnih obrisih podal predsednk okrajne
ga izvršnega odbora za okraj Krško, tov. 
Ivo Pešak, ki je med drugim poročal 
okrajnemu zboru naslednje:

Lahko trdimo, da je prišlo do vse
splošnega odobravanja linije OF po vo

livcih prav zaradi razširjene demokracije, 
prav zaradi tega, ker so ljudje to demo
kracijo že zavestno spoznali. Omenil sem 
že vse večjo možnost in dejansko udej
stvovanje državljanov pri upravljanju 
gospodarskih inštitucij ali pa v sodelo
vanju v oblastnih organih samih, pri 
čemer igrajo sveti državljanov in podobne 
ustanove pomembno vlogo. Iz dneva v 
dan odstranjujemo iz našega javnega živ
ljenja škodljive vplive birokratskega ob
ravnavanja vprašanj, predvsem vprašanj 
gospodarskega značaja in vključujemo 
ljudstvo v vsa dogajanja javnega življe
nja. Pri tem bi še omenil decentralizacijo 
državne uprave, ki je z odpravljanjem 
administrativnega poslovanja nujno v 
zvezi. Ta pojav je med našimi ljudmi 
žel veliko priznanje. Prfenos kompetenc 
na nižje organe oblasti, izvrševanje nalog 
po voljenih organih, znižanje administra
tivnega aparata in ponovno vključevanje 
ljudi v produkcijo na delovna mesta, vse 
to so uspehi pravilne politične linije, ki 
jo sprovaja naše vodstvo in ki jo ljudje 
odobravajo. Vsak naš državljan danes ve,

da ga zakon ščiti in da ne more biti iz
postavljen samovolji posameznikov. Če na 
kratko analiziramo delo ljudskih inšpek
cij na terenu, o katerih je naš zbor že 
večkrat sprejel pozitivne sklepe, moramo 
tudi ugotoviti, da je zaupanje članstva 
OF in pa vseh volivcev v ljudsko inšpek
cijo poraslo. Mi smo lahko ugotovili, da 
je v času med drugim in tretjim zase
danjem odbora OF storila svojo dolžnost 
do volivcev, da bi raztolmačila pomen 
vseh teh ukrepov in da ljudstvo razume 
delo Fronte in cilje našega pokreta, ki 
je danes že zdavnaj prerasel koalicijski 
značaj, kakor ga je imel ob ustanovitvi 
in je postal vsestranska politična orga
nizacija poštenih delovnih ljudi.

Tovariši in tovarišice! Deset let po 
ustanovitvi OF lahko ta pokaže na svoje 
delo s ponosom. Mi se danes zavedamo, 
kaj je storila OF in kaj danes pomeni 
za nas. Zato bo 27. april, na katerega se 
pripravljamo že pol leta, slavnosten ob
račun našega dela. Res, hočem še enkrat 
poudariti, da bo to slavnosten obračun, 
velik dan za Slovenijo in za naš narod.

Mi smo ob prvem zboru Fronte sklenili, 
.da se bomo na ta dan pripravili. V da

našnjem času, ko je treba delati in ko 
delajo naši ljudje z vso požrtvovalnostjo, 
besede same ne pomenijo veliko. Dejanj 
je treba. Zato je bil takrat sprejet sklep, 
da bomo deseto obletnico praznovali s 
tem, da bomo v šestmesečnem tekmovanju 
z delovnimi zmagami doprinašali h gra
ditvi socializma 'pri nas. To je bil tudi 
najdostojneši način našega priznanja OF. 
Hotel bi vam o tem, tovariši in tovarišice, 
podati kratek pregled:

Načelo, ki smo ga sprejeli na prvem 
zboru Fronte, da je treba frontne organi
zacije na terenu poživeti, smo izvajali. 
Vključili smo ta sklep v naše šestmesečno 
tekmovanje. Reorganizacija okrajnega 
izvršilnega odbora OF in s tem povezana 
reorganizacija okrajnega odbora OF — 
je pri reševanju tega vprašanja odigrala 
veliko vlogo. Večkrat smo že poudarili, 
da je bil prenos dolžnosti od profesional
nega kadra na voljene organe nujen. 
Fronta, ki se je prej večkrat bavila z 
mnogimi nerešenimi problemi, pa so te 
probleme reševali profesionalci v pisarnah 
brez sodelovanja članstva na terenu, več
krat brez poznavanja bistva stvari, ni 
mogla imeti in tudi ni imela pravega 
stika z osnovnimi organizacijami. Voljeni 
člani odborov pa tudi niso čutili potrebe 
po aktivnem udejstvovanju —na ta način 
pa članstvo Fronte v svojih odborih ni 
videlo svojega organizacijskega foruma.

Po reorganizaciji, posebno pa po vo
litvah, se je stanje znatno popravilo, še 
so napake, še - je premalo čuta odgovor
nosti, tudi pri elanih okrajnega izvršnega 
odbora OF in pri članih okrajnega od
bora OF. Mislim, da jc potrebno, da se
znanim okrajni zbor OF z dejstvom, da 
se nekateri izvoljeni člani izvršnega od
bora OF ne udeležujejo sej okrajnega 
IOOF ali pa sej OOOF. Tudi o članih 
okrajnega zbora bi lahko podal v neka
terih primerili enako kritiko. Tudi pri 
osnovnih frontnih organizacijah smo šli 
v okviru tekmovanja načrtno na delo. 
Prvi zbor je sklenil, da bomo razširili 
članstvo Fronte. Poročam, da je bila ta 
naloga le delno izvršena ter da rezultat 
ni tako povoljen kakor bi lahko bil, po
sebno če vzamemo v obzir, da so na te
renu pogoji za dejansko utrditev organi
zacije, o čemer sem danes že poročal. Po 
evidenci smo za časa dela za volitve v 
odbore OF v novembru lanskega leta 
sprejeli 690 novih članov, a od novembra 
do 1. aprila pa le 283 novih članov — 
pripomnili pa moram, da je ta evidenca 
nepopolna. Odstotek vključenih volivcev 
je nezadovoljiv, premalo smo polagali 
pažnje organizacijski okrepitvi in utrditvi 
OF, kar pa lahko še v predkongresnem 
tekmovanju popravimo.

V okraju imamo 204 frontne organiza
cije. Redna poročila o svojem delu po
šilja le 65 organizacij, iz katerih je raz
vidna razgibanost in delavnost na terenu. 
Kaj pomeni to? Nič drugega kakor to, 
da so organizacije organizacijsko slabe, 
da se v polni meri sklepi ne izpolnjujejo. 
Saj če bi bilo dejansko stanje v našem 
okraju tako, potem bi bili rezultati dru
gih naših del veliko slabši kakor pa so. 
Drži torej dejstvo, da se mnogo več dela 
na tetenu, o čemer pa se ne vodi eviden
ca, voljeni člani odborov pa ne vodijo 
pregleda nad delom svojih sektorjev, ne 
nudijo jim prave pomoči.

V tekmovanju smo zbrali 428.487 din 
članarine. To pomeni zboljšanje našega 
dela v tem pogledu, čeprav je dotok v 
februarju in v marcu tega leta zopet 
padel, o čemer mora okrajni zbor voditi 
evidenco in mislim, da bomo morali takoj 
pokreniti vse, da zopet ne zapademo v 
prejšnje mrtvilo na tem področju. Naš 
tekmovalni npčrt je predvideval tudi iz
boljšanje ideološko kulturnega dela. Zboi 
se je strinjal s tem, da bomo organizirali 
razna poučna predavanja predvsem v 
tistih mesecih, ko ni mnogo zunanjega 
dela. Organizirali smo predavanja v 31 
krajih. Obisk nam je pokazal, da je med

Nadaljevanje na 2. strani.
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PRED ZAKLJUČKOM TEKMOVANJA
ljudmi veliko zanimanja za tako vrsto 
ideološkega dela. Samo v januarju se je 
udeležilo 22 predavanj 1370 obiskovalcev. 
Bila pa so ta predavanja organizirana 
predvsem v kmečkih krajih. Uspehi bi 
Bili lahko boljši, saj smo ugotovili, da 
so bila ta predavanja agitacijsko priprav
ljena, predvsem v Sromljah, Krški vasi, 
Jesenicah in Dobovi. V teh krajih so na
pravili veliko napako predavatelji, ki niso 
prišli predavati. Slabše uspehe smo do
segli v organizaciji splošnih izobraževalnih 
tečajev, ki jih je bilo le 9 z 255 udele
ženci. V okviru ideološke krepitve našega 
ljudstva bi bilo treba omeniti tildi razvoj 
našega lokalnega časopisja, ki ima veliko 
nalogo. Naš lokalni list je sicer spremljal 
razvoj našega dela. vendar nam še ni 
uspelo zanj vzbuditi dovolj zanimanja, 
zlasti v vprašanju dopisništva. Ko bomo 
rešili to vprašanje, bomo tudi lahko pre
ko njega prispevali k temu, da bo v po
gledu ideološkega dela in splošnega iz
boljšanja stanja Fronto našega okraja 
rodilo boljše rezultate. Okrajni zbor ima 
v tem pogledu važno dolžnost, da pojača 
zanimanje za naš tisk na terenu.

Frontne organizacije so pri reševanju 
gospodarskih nalog sodelovale. Če bežno 
pregledamo samo nekatere rezultate, vi
dimo, da smo v tem oziru v okviru tek
movanja dosegli zadovoljive uspehe. So
delovali smo pri ustanavljanju svetov 
državljanov. Imamo 83 svetov državljanov 
in 142 komisij državljanov, pri raznih 
trgovskih podjetjih pa je 76 svetov po
trošnikov. Sveti potrošnikov še. niso iz
voljeni pri vseli trgovskih podjetjih, kar 
pa hi bilo nujno potrebno.

Fronta je pomagala tudi pri čiščenju 
sadnega drevja, kar je za naš okraj živ
ljenjske važnosti. Očiščenih je bilo vsega 
24.087 sadnih dreves ali 64% predvidenih 
po planu.

Veliko je bilo opravljenega prostovolj
nega dela. samo v letošnjem prvem tro
mesečju jo bilo* opravljenega za preko 
1.000.000 din vrednosti. Pohvaliti moramo 
frontno organizacijo v Šmarju pri Sev
nici in pa v Starem gradu. Tam grade 
železniško postajališče ter so frontovci 
prostovoljno raztovorili preko 120 vago
nov materiala. Mislim, da borno , morali 
take primere v bodoče bolj upoštevati tor 
dati takim organizacijam zasluženo pri
znanje.

Brezovica je ena izmed najboljših 
osnovnih frontnih organizacij na Bizelj
skem, kjer imajo vključenih že 90% vseh 
volivcev v članstvo OF. V tekmovanju so 
s prostovoljnim delom pristopili k po
pravilu ceste v dolžini 800 m, jo posipali 
s kamenjem, navozili 140 prm gramoza 
ter očistili vaški vodnjak. Pri tem so 
opravili 960 prostovoljnih delovnih ur.

VOOF Čatež je sprejel v mesecu janu
arju 15 novih članov, tako da je včlanje
nih v OF že 95% vseli volivcev, imajo 
redno 14 dnevno seje, redne mesečne se
stanke, poleg tega pa imajo organiziran 
14 dnevno študij, ki ga obiskuje 25 do 50 
frontovcev. Psi prostovoljnem (delu za 
popravilo raznih potov so opravili 510 
prostovoljnih delovnih ur.

Po volitvah v osnovne frontne organi
zacije se j c delo mestnega odbora OF 
Brežice mnogo izboljšalo, imajo redno 
14 dnevne seje in redne masovne sestan
ke, ki jih vodijo funkcionarji mestnega 
odigra Fronte. Posebno zaslugo imajo pri 
organiziranju ljudske univerze, na kateri 
je bilo. že 6 predavanj z veliko udeležbo 
poslušalcev.

Dokaj živahno deluje tudi SKUD in 
MKUD, športno društvo »Razlag« j c do 
danes s svojimi sekcijami nastopilo se
demkrat in izvršilo 30 tekem. Ustanovili 
so tudi aero-klub, ki ima 4 sekcije s 119 
člani. Prostovoljno delo so opravljali 
predvsem pri gradnji stadiona, kjer so 
opravili 220 prostovoljnih delovnih ur.

Ena glavnih točk v šestmesečnem tek
movanju osnovne frontne organizacije v 
Kostanjevici je bila dograditev zadružne
ga doma v surovem stanju. To so tudi 
izvršili in pri tem opravili 1218 prosto
voljnih delovnih ur. Ustanovili so tudi 
sindikalno kultura »umetniško društvo, ki 
je tudi v javnosti že nastopilo. Za spo
menik padlim borcem so zbrali člani OF 
25.000 din.

Člani osnovne frontne organizacije v 
Senovem so si zadali kot glavno nalogo 
dvigniti proizvodnjo v rudniku in so samo 
v mesecu januarju presegli proizvodni 
plan za 2916 ton premoga ter so pri tem 
delu opravili 1000 prostovoljnih delovnih 
ur. Poživeli so tudi delo organizacije RK 
ter vključili vanjo mnogo novih članov. 
Mnogo so se . trudili za otvoritev otroške 
restavracije, ki že prav dobro deluje.

V Stari vasi na Bizeljskem so takoj po 
razpisu šestmesečnega tekmovanja pristo
pili k sestavi tekmovalnega načrta, imajo 
redno 14 dnevno seje in enkrat mesečno 
masovne sestanke, na katerih rešujejo 
tekoče naloge. Na novo so sprejeli 20 
članov in imajo sedaj 91% volilnih upra
vičencev včlanjenih v Fronto. S prosto
voljnim delom so popravili cesto v Stari 
vasi v dolžini 6 km in cesto v Gregovcih, 
nakopali so 200 prm kamenja ter ga raz
vozili in pri tem opravili 300 voženj.

Osnovna frontna organizacija v Bošta- 
nju je bila že poprej ena izmed dobrih 
v okraju. V času šestmesečnega tekmova
nja pa so svoje sile še podvojili. Imajo 
redno seje in masovne sestanke, redno 
plačujejo in odvajajo članarino ter imajo 
95% volivcev vključenih v<članstvo OF. 
l judska inšpekcija je izvršila dva pre- 
gieda, nudili pa so tudi vso pomoč člani
cam AFŽ pri organiziranju šiviljskega 
tečaja, ki ga je obiskovalo 20 članic.

Do volitev v osnovne frontne organiza
cije je bil vaški odbor v Pišecah med 
slabimi organizacijami, po izvolitvi no- 
vcira odbqra pa se je delo vidno izbolj
šalo. Sedaj imajo redno seje in masovne 
sestanke. Pridobili so še 9 novih članov 
in imajo sedaj 92% volilnih upravičencev 
včlanjenih v OF. Stalno sodelujejo s kra- 
Tvnim ljudskim odborom ter skupno re
šujejo gospodarska vprašanja, redno po
birajo in odvajajo članarino, s prosto- 
voljnim delom so popravili 500 m ceste, 
za katero so nakopali 9 prm gramoza ter 
pri tem opravili 112 prostovoljnih delovnih 
ur, uredili so si frontni kotiček ter ga 
opremili z radi o-aparatom.

Člani osnovne frontne organizacije Ore
hovo so v predkongresnem tekmovanju 
na novo sprejeli 55 članov ter imajo sedaj 
<•" % volilnih upravičencev vključenih v 
OF. pobrali in odvedli so vso zaostalo 
članarino, delajo stalno za ideološko po
litični dvig članstva ter imajo redno seje 
in mesečne masovne sestanke.
Kljub večkratnemu opozarjanju pa se 
še do danes ni izboljšalo delo v osnovnih 
frontnih organizacijah: Brege, Senuše,
Sv. Duh. Vel. Podlog: Stolovnik. Jelovec, 
Raka im še več drugih. V teh organizaci
jah nimajo rednih odborov ih se j. ne pobi
rajo članarine in seveda tudi ni nikakc 
movezave s krajevnimi ljudskimi odbori. 
Krivda za tako stanje leži v glavnem na 
izvoljenih funkcionarjih, ki se ne zave
dajo svojih dolžnosti.

Tukaj sem navedel le nekaj dobrih in 
slabili primerov naših osnovnih frontnih 
organizacij, predaleč pa bi nas zaneslo, 
če bi hoteli podrobno analizirati delo vseh 
204 vaških odborov.

V okraju imamo 150 grup ljudske in
špekcije s 505 člani, ki so že prejeli svo
je legitimacije. V vsem okraju je bilo 
doslej izvršenih le 8 pregledov, kar do
kazuje, da se večina grup ljudske in
špekcije še ne zaveda pomena svoje na
loge. Da pa ljudska inšpekcija na terenu 
ne vrši svojih nalog tako, kot bi jih mo
rala je predvsem krivda na komisiji za 
ljudsko inšpekcijo pri OTO OF, katere 
člani nimajo niti toliko čuta odgovorno
sti. da bi se udeležili sklicanih sej, na 
katerih bi lahko prejemali sklepe in re
ševali vse probleme za izboljšanje dela" 
ljudske inšpekcije.

Veliko delavnost so v predkongresnem 
tekmovanju opravili• člani naših delovnih 
kolektivov. • Ne glede na to, da izpolnju
jejo svoje planske naloge, so po raznih 
naših tovarnah delali v čast tekmovanja. 
Če ugotavljamo danes, da so na primer v 
Jugotaninu v Sevnici razložili 222 vago
nov drv, pri tern opravili 1352 delovnih 
lir v vrednosti 88.820 din, da so poleg te
ga še svoje planske naloge izvršili z 13,8% 
preko plana, potem lahko takemu kolek
tivu damo priznanje in mu iskreno česti
tamo. V Kopitarni v Sevnici so razložili 
141 vagonov hlodovine, vrednost dela 
znaša 199.442 din.

Požrtvovalnost v tekmovanju je poka
zal tudi kolektiv rudnika Senovo. Od ok
tobra do marca so nakopali 12.584 ton 
premoga, čigar vrednost gre v milijone. 
Prostovoljnega dela so opravili 1200 ur. 
Tudi druga podjetja so častno tekmovala, 
tako Celuloza na Vidmu, tovarna pohi
štva v Brežicah, kolektiv »Pionirja« v 
Krškem in elektroobrat na Vidmu. Ome
niti bi bilo treba tudi,, da ta podjetja ni
so tekmovala le v doseganju plana ali pa 
v prostovoljnem delu, pač pa so pokazali 
ti delovni kolektivi veliko razgibanost 
tudi v kulturnem pogledu. V sevniški ko
pitarni so priredili predavanja, ustanovili 
so šahovski klub. V Celulozi sodelujejo 
pri SKUD-u, istotako pa tudi na Senovem, 
Če pregledamo končni rezultat tekmoval

nega dela po podjetjih našega okraja z 
ozirom na opravljeno delo in vrednost 
tega dela, potem vidimo, da je bilo 
opravljenih 10.785 prostovoljnih ur.

V tekmovalnem načrtu smo ise obvezali 
da bomo delali na krepitvi obstoječih in 
na ustanavljanju novih KDZ in ZE. Ugo
toviti moramo, da so naše KDZ dosegle 
v dvigu kmetijske proizvodnje pomembne 
uspehe, predvsem zadruga na Bizeljskem, 
Sv. Petru, Leskovcu in Boštanju. Pomen 
teh zadrug z ozirom na splošno perspek
tivo socialističnega razvoja kmetijstva je 
ogromen, zato morajo biti KDZ kakor tu
di zadruge splošnega tipa in ZE naša ne
nehna skrb. Ker smo v industrializaciji 
dosegli velik razvoj, medtem ko v pogle
du socializacije kmetijstva še nismo do
segli zaželjenili uspehov, je naša naloga, 
da to članstvu O E in vsem državljanom 
objasnjujemo in da damo sami vzgled.

Tovariši in tovarišice. Z delom ter z 
utrditvijo organizacije smo se teli zad
njih šest mesecev pripravljali na 27. april 
na dan obletnice OF. To je najlepša po
častitev. Vendar smo mnenja, da bomo 
tudi na dan ustanovitve, oziroma v tistih 
daeli, z našim zunanjim navdušenjem 
praznovali ta dan. Zato je OTO OF na svoji 
seji sklenil, da bo predlagal zboru orga
nizacijo proslav tega dneva, po krajevnih 
prilikah, člani OIOOF so prevzeli odgo
vornost, da bodo te proslave organizirane. 
Naj bi bil ta dan res naš veliki dan. V 
toku današnjega referata smo videli 
kakšno vlogo je OF odigrala v našem 
življenju in kakšnega pomena je bilo 
njeno delo za bodočnost nas vseh. Vsak 
kdor je pošten, vidi zasluge in uspehe in 
se jih zaveda.

Predanost naših ljudi je taka, da nam 
teh proslav ne bo težko organiziarti. Se
veda pa naj ne bi ostalo samo pri pro
slavah, one naj bi bile samo zaključek 
našega tekmovanja, ne pa zaključek na
šega na dalj nega dela. Mi bomo priprave 
za proslavo do Kongresa še stopnjevali. 
Skrbeli borno za to, da bo tudi zunanji 
izgled trgov, vasi in mest kar se da slav
nosten.

Ob kresovih, ki Kodo goreli po vsej do
movini, se bomo spominjali tistih dni, ko

smo dan OF proslavljali še v gozdovih. 
In nam bodo ti spomini samo še utrdili 
našo ljubezen do Fronte, do domovine, do 
Partije in do Tita. Še bolj kot kdaj prej 
bomo sklenili naše vrste, še večja bo na
ša odločnost.

Tovariši in tovarišice. Pa naj o nas go
vore kar se jim zljubi, mi se njihovih ob
rekovanj ne bojimo. Tudi strah nas ni. 
In še nekaj: Tudi sram nas ni, zato ker 
se nimamo ničesar sramovati. Če bi se 
imeli česa sramovati, bi se lahko s rani
mo vali samo tega, da smo jim tako zau
pali in da so nas sedaj izdali.

Z delom bomo nadaljevali. 27. april bo 
obračun dosedanjega dola, bo pa tudi na
potilo za bodočnost. Glavno je, kar se 
naših organizacij v okraju tiče in o če
mer sem okrajnemu zboru danes poročal:
— treba bo še veliko delati na utrditvi 
Fronte, saj pogoji so vsi dani. Šc bolj bo
— treba bo še veliko delati na utrditvi 
vzbudili v njih čut odgovornosti, pomaga
ti jim in prepričani bodimo, da bomo 
prebrodili tudi to težavo, katere smo v 
glavnem sami krivi. Poglobimo demokra
tičnost v naših organizacijah OF — tudi 
to bo veliko pomenilo.

Tretji Kongres OF, ki bo - zasedal 26., 
27. in 28. aprila bo važen mejnik v raz
voju OF. Deset let dela bo obračunal, za
stavil pa bo potem ponovno korak k na- 
daljnemu delu. Slovensko ljudstvo mu bo 
sledilo po tej poti.

Tovariši in tovarišice. Ilotel bi povdn- 
riti še eno: V teh časih ko drugod govore 
o vojni nevarnosti, govorimo mi o naših 
inadaljnih nalogah. To lahko delamo samo 
zaradi tega, ker zaupamo v naše lastne 
moči, ker to je edino prava pot. Nihče 
nam ne bo ničesar podaril, o tem smo 
prepričani? To bomo imeli, kar si bomo 
sami pripravili. In tudi svojo usodo, svojo 
bodočnost si hočemo sami kovati. To pra
vico in to dolžnost imamo.

Zato tovariši in tovarišice, samo napi e j. 
Delovni ljudje Jugoslavije ne poznajo 
več poti nazaj — gredo naprej poit vod
stvom svojega Tita.

Živela OF slovenskega ljudstva!
Živela KPS — voditeljica OF!
Živel to V; Tito!

Kdo bo prvi: SEVNICA ali ŠMARJE?
Nam v Šmarju se je že dolg i časa za 

malo zdelo, da so Sevničani vedno prvi 
in da imajo že nekaj mesecev prehodno 
zastavico okra jnega odbora OF. Še nekaj 
časa naj jo obdržijo, pa jo bodo lahko 
imeli v trajno last. Pri takem stanju bi 
sv lahko vprašali: kaj pa mi. Šmarčani? 
Ali res ničesar ne delamo? Delamo že, 
toda premalo poročamo o tem, premalo 
pokažemo na svoje uspehe. Toda sedaj, 
tik pred tem, ko ho zaključeno tekmo
vanje v čast OF, se bomo pa malo po
kazali.

V našem KT..O izvršujemo gospodarske 
naloge dobro. To je mogoče zaradi tega, 
ker je naš krajevni odbor OF, kakor tudi 
vaški odbori .OF, tesno povezani s kra
jevnim ljudskim odborom. Nobene stvari 
ne uredimo, ne da bi imeli skupne seje. 
Ta način se je dobro obnesel. Tudi se
stanki vaških odborov OF’, posebno pa 
tudi masovni sestanki po vaseh, so dobri. 
O tem smo se za časa treh zadnjih vo
litev lahko vedno prepričali. Zato pa^smo 
vse volitve, od volitev v odbore OF pa 
do volitev v ljudsko skupščino LRS, lahko 
kot prvi v okraju postavili s tem, da je 
KLO kot celota prvi zaključil volitve in 
sicer z naj višjo udeležbo. Sa j je celo 
radio poročal o tem. to smo slisali vsi. 
Volitve smo vedno dobro izvedli.

Odstotek vključenih volivcev v OF je 
časten: 96 odstotkov nas je vključenih v 
Osvobodilno fronto. To smo dosegli ob 
času volitev v OF odbore, pa tudi sedaj 
delamo še naprej. Kaj smo dosegli? Tudi 
tam, kjer so včasih malo zaostajali, na 
primer na Ledini ali pa v Zletecah, so 
danes dobri frontovci. Predvsem moramo 
j^vno pohvaliti Zletečane in Zdolune, pa 
tudi Orehovijane.

Na Orehovem danes gradimo postaja
lišče. Vse, kar bomo pač mogli, bomo 
uredili prostovoljno. Dan za dnem plani
ramo material, zlagamo material z vago
nov. Ure našega prostovoljnega dela gredo 
že v stotine. Sprva smo mislili, da bomo 
o tem pisali šele takrat, ko bo postaja 
gotova, pa smo se premislili. Saj tudi 
drugod poročajo o tem, zakaj pa mi ne 
bi. saj graditev postaje ni tako majhna 
stvar!

Nam se vse zdi, da smo Sevničane že 
posekali. Ko bomo tudi mi začeli beležiti 
vsako delo, vsak naš uspeli, potem jim 
pač menda ne bo težko prevzeti prehodne 
zastave. Pa nam ne gre samo za zastavo. 
Gre nam predvsem za to, da bomo z utr

ditvijo naše organ iztiri j<> pokazali pot 
drugim in bomo tako lahko v okrajnem 
merilu izbol jšali delo celotne Os vi bodilne 
fronte.

Senovčani so prejeli re
publiško prehodno zastavo

Senovčani so prejeli lepnbliško prehodno 
zastavo

V nedeljo dne 8. aprila so senovški ru
darji prevzeli prehodno zastavo Zveze 
sindikatov Slovenije in sicer kot prizna
nje za dosežene uspehe v borbi za izpol
nitev planskih nalog.

Slovesnosti je prisostoval tudi podpred
sednik Prezidija ljudske skupščine Slo
venije tovariš Kocbek, ki je v slojem go
voru nakazal uspehe delovnega kolektiva 
kakor tudi pomen teli uspehov za vso 
našo skupnost. V lepo pripravljeni pro
slavi, pri kateri so sodelovali rudarji ka
kor tudi SKUD »Bohor« in pa rudarska 
godba, jc slovesnost potekla v slavnost
nem razpoloženju.

Zastava je senovškim rudarjem samo t 
vzpodbudo k še večjim naporom za skup
no zmago.

POMAGAJMO SLOVENCEM 
V TRSTU

Slovensko ljudstvo v Trstu nima svoje
ga narodnega doma. Pred desetletji so jim 
ga zažgali fašisti. Še danes morajo za 
svoje prireditve prosjačiti za primerne 
prostore pri tujih oblastnikih. Ti jim de
lajo težave, kjer le morejo. Zato so skle
nili, da si-bodo narodni dom obnovili.

Osvobodilna fronta krškega okraja je 
sklenila, da bo pri akciji zbiranja prosto
voljnih prispevkov tudi sodelovala. Mi
slimo, da je to mnenje vsakega poštenega 
in zavednega človeka, vsakega Slovenca.

Pozivamo vse organizacije OF, mno
žične organizacije, kulturno - umetniška 
društva, ostala društva v okraju, sindikal
ne podružnice in vse državljane, da se 
odzovejo klicu Slovencev v Trstu in da 
pomagajo s prostovoljnimi darovi. Daro
ve zbira Okrajni odbor OF v Krškem. :

Kdo bo stal ob strani ob tej plemeniti 
narodni akciji ?
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Letna skupščina
Okrajne zveze Kmetijskih zadrug

Delegati vseli Kmetijskih zadrug so se 
pred kratkim zbrali k svojemu rednemu 
letnem zasedanju, da na njem pretresejo 
uspehe in delo našega zadružnega sektor
ja in si zastavijo naloge, ki so na pod
ročju zadružništva v letu 1951 na vidiku.

Iz izčrpnega poročila upravnega od
bora Okrajne zveze kmetijskih zadrug iu- 
gospodarskega referata, ki ga je podal 
tov. A vse s Tone, je bilo razvidno, da je 
zadružni sektor kot celota v letu 1950 do
segel pomembne rezultate. Kmetijske za
druge in Kmečke delovne zadruge so se 
v tem letu gospodarsko utrdile in pred
stavljajo močan gospodarski faktor. V 
članstvo je zajetih 90,5% vseh kmetov v 
okraju in tako predstavljajo najbolj mno
žično gospodarsko organizacijo kmetov, 
ki mu pomaga pri dnevnih naporih za 
dvig proizvodnje, obenem pa kaže pot k 
preobrazbi našega kmetijstva.

Kljub doseženim uspehom pa so bile 
obravnavane tudi pomanjkljivosti, ki so 
predvsem v tem, da večina naših Kmetij
skih zadrug splošnega tipa ni v dovoljni 
meri usmerila svoje dejavnosti v kme
tijsko proizvodnjo in da so predvsem 
upravni odbori Kmetijskih zadrug sma
trali kot svojo glavno nalogo udejstvo
vanje v trgovini. To napačno mišljenje 
funkcionarjev zadrug splošnega tipa se 
bo moralo čimprej izpremeniti. Diskusija, 
ki je bila zelo živahna in konstruktivna, 
je to jasno nakazala. V njej so bile prav

0 kuiturnoprosvBtnem delu 
mladine na brežiški gimnaziji

O kulturnoprosvetnem delu med mla
dino se danes kaj malo razpravlja. Po
sebno velja to za šolsko mladino. Neka
teri so mnenja, da je tako udejstvovanje 
mladine, ki obiskuje gimnazije, že samo 
po sebi umljivo. Mislijo, da je vsako raz
pravljanje o tem odveč. Res, to bi bilo 
lepo... :

Toda na žalost ni tako. Mnogi še ne 
vedo, da je kulturnoprosvetna vzgoja del 
splošne vzgoje mladine. Pri nas se za 
tako vzgojo še premalo zanimamo, po
sebno velja to za delavsko in kmetsko 
mladino.

Ne bi rekel, da je stanje na brežiški 
gimnaziji ravno kritično, vendar pa bo 
treba še veliko storiti, da bomo lahko 
zadovoljni s svojimi uspehi. Poglejmo 
malo okrog sebe.

Mnogo razpravljamo o tem in voditelji 
MKLD-a ' Ivan Cankar« si veliko priza
devajo, da razne prireditve ne bi »trpele« 
na kvaliteti. O tem toliko govorimo, da 
nazadnje trpimo« vsi z voditelji vred — 
in povrhu še kvaliteta zraven. Zaradi tega 
pa potem redko kdaj vidimo kako prire
ditev.

Želeli bi več sodelovanja pri delu. »Ma
sovnost« torej, tako bi rekli. Čim več 
mladine bo pri kulturnoumetri iškem delu 
sodelovalo, tem lažje bo naše delo. Potem 
ne bomo v takih zadregah, kakor smo sc 
doslej znašli v njih.

Kakor so pokazale dosedanje prireditve, 
na primer prireditev Prešernove proslave 
— še največ dela naša recitacijska sku
pina. pa tudi pevski zbor se dobro udej
stvuje. Kaj pa je z orkestrom? Najbrž 
ima mnogo dela s študijem simfonije 
»Spanje«. Oh, vse kaže, da je ne bomo 
nikdar imeli prilike poslušati. In folklor
na skupina, pa likovni krožek? Ah. kaj 
vprašuješ? Vsi bi bili zadovoljni, če bi 
le osbtojalo eno ali pa drugo... Dijaki 
tudi neka j šepeta jo, da pripravljajo osmo
šolci neko igro. Bomo videli, če bo iz tega 
grma res skočil zajec, ali pa je le spet 
prazna »propaganda«,

Mimogrede bodi povedano, da je zadnjič 
enkrat sedmi razred priredil zabavni ve
čer. Fantje so se znašli. V razredu so 
postavili zasilni oder. Zvoki havajske ki
tare. smeh, razpoloženje. Kaj pa kvali
teta? No, takrat pa ni nihče mislil na 
kvaliteto. Nekatere točke so pa bile res 
le malo preveč drzne in lahkomiselne. 
Vendar moramo sedmošolce pohvaliti, na
stopili so skupno, nihče ni manjkal. Pri
čakujemo. da bodo drugi razredi sledili 
sedmemu.

Seveda pa bo treba misliti na resno 
delo. Ne more biti kulture ali umetnosti 
samo v zabavnih prireditvah, kljub temu, 
da so tudi take potrebne. Imamo še ve
liko drugih načinov, da se poglabljamo 
v kulturo.

O tem bomo morali pri nas še veliko 
razpravljati med posameznimi aktivi,« 
društvi in sekcijami. Kljub začetnim uspe
hom ne smemo še biti zadovoljni sami 
s seboj.

te slabosti najbolj podčrtane. Popolnoma 
jasno pač je, da morajo prav člani za
drug, ki so neposredno zainteresirani, biti 
prvi, ki zahtevajo od svojega upravnega 
odbora, da pokrene vse potrebno, da se 
v zadrugi oživi vsa dejavnost kot: odseki 
za jiospeševanje proizvodnje, hranilno- 
kreditna služba itd. Le na ta način bodo 
Kmetijske zadruge res opora kmetu, ki 
pa se bo na drugi strani moral zanimati 
za njeno delo in razvoj, kakor tudi za 
napredek.

Predvsem je bilo tudi poudarka na de
mokratizaciji. V tem pogledu pa so se 
tudi vršile napake. Zadruge naj rešujejo 
vsa gospodarska, organizacijska in ka
drovska vprašanja same, ter se le posve
tujejo z Okrajno zvezo kmetijskih zadrug 
in oblastnimi organi, ne pa da se v nji
hovo dejavnost vsakdo operativno vme
šava. Tudi to bo v mnogočem pripomoglo 
k nadaljnji krepitvi in razvijanju dejav
nosti zadrug 'splošnega tipa.

Na nekem 'Predvolilnem sest i uku je bilo 
postavljeno tole vprašanje: Zakaj pri nas 
nimamo kakšne posojilnice ali kaj po
dobnega? Če mi pogine živin če ali če sem 
karko drugače prizadet, se sko.ro nimam 
kam obrniti za pomoč, da se zopet po
stavim na noge in opomorem od nesreče.«

Res je in prav je imel kmet, ki je tako 
vprašal. Ker pa je gotovo mnogo takih, 
ki bi nekaj podobnega vprašali, bi naj 
ti V bilo odgovorjeno vsem, ker vemo, da 
jih to zanima.

Že samo to, da sc o tem sprašuje, nam 
nazorno dokazuje, kako malo vedo naši 
kmetje o dejavnosti in vlogi Kmetijske 
zadruge splošnega tipa, ki bi naj poleg 
svoje ostale dejavnosti tudi organizirala 
in po večini že ima organizirane kreditne 
odseke, katerih prvenstvena naloga je, 
da zbirajo vloge svojih članov in pa da 
od zbranih hranilnih vlog tudi daje svo
jim članom posojila, kadar jih potrebu
jejo.

Skoraj vsak kmet hrani na domu neko 
določeno vsoto denarja »za vsak slučaj«, 
kot pravijo, katero ljubosumno čuva in 
si jo ne upa okrniti, ker jo pač hoče 
imeti in misli, da je najboljše, da ima

Poleg splošnih vprašanj zadružništva pa 
so se delegati v diskusiji tudi pomenili 
o perečih problemih obnove našega sadjar
stva in vinogradništva ter dali predloge 
za ustanovitev odbora za obnovo teh tre
nutno najslabše stoječih panog kmetijstva 
v našem okraju. Poleg delegatov so v 
diskusiji tudi sodelovali org. sekretar OK 
KPS tov. Salmič Vinko, ki je obrazložil 
aktualne politične probleme, in poverje
nik za kmetijstvo tov. Vahčič Jože, ki je 
nakazal naloge Kmetijskih zadrug pri re
ševanju vprašanj kmetijske proizvodnje.

Na osnovi referatov in diskusije je 
skupščina sprejela sklepe, ki predvsem 
zajemajo vključno vprašanja kmetijske 
proizvodnje in delo na področju utrje
vanja in razširitve zadružnega sektorja. 
Delegati skupščine so se obvezali, da bodo 
sklepe prenesli na vse člane in jih pri
lagodili svojim prilikam ter pristopili k 
izvajanju sprejetih sklepov.

Novi upravni odbor Okrajne zveze 
kmetijskih zadrug, ki je bil izvoljen, pa 
bo imel veliko nalogo, pomagati našim 
zadrugam, da bodo izvršile vse potrebno 
ter pomagale našemu kmetu pri njegovem 
prizadevanju za dvig proizvodnje.

ta denar doma. Z raznimi posojilnicami, 
ki so bile v predvojni kapitalistični Ju
goslaviji, pa tudi nima najboljših izku
šenj. Saj vemo, kako je bilo in koliko 
vlog jim je zamrznilo. Naše Kmetijske 
zadruge pa niso znale povsod pravilno 
pojasnjevati, da bi to mišljenje v bistvu 
spremenile.

Vendar, če si stvar ogledamo malo bli
že, je treba priznati, da je zelo važno, 
kako ima splošna Kmetijska zadruga or
ganizirano hranilno-kreditno službo. Ne 
samo, da lahko član zadruge v potrebi 
dobi posojilo, ampak je tudi poslovanje 
samo olajšano, če razpolaga s hranilnimi 
vlogami, ker višina teh vlog služi kot po
večana obratna sredstva in se za toliko 
lahko povečajo zaloge blaga, ki so v trgo
vinski poslovalnici. Vse to je zopet čla
nom zadruge v korist. Vloženi denar pa 
je tudi vsak čas na razpolago vlagatelju, 
in ga lahko dvigne, kadar ga rabi. Zato 
je popolnoma nesmiselno, da se denar 
drži doma. Poleg tega pa se tudi plačujejo 
na hranilne vloge 5 odstotne obresti, ki 
jih zadrugi vrača Narodna banka.

Hranilno-kreditni odsek lahko brez vsa
kih težav odlično posluje v vsaki zadrugi.

Vaja protiletalske zaščite v krajev
nem odboru Leskovec pri Krškem
\ kratkih obrisih bi hoteli nakazati 

potek vaje, ki jo je organiziral krajevni 
odbor PLZ Leskovec pri Krškem pod vod
stvom predsednika odbora tov. Žičkar Jo
žefa. Celotni odhor se je povezal z gasil
sko enoto, s centrom prevojaške vzgoje 
in 7. vsemi množičnimi organizacijami m 
to zaradi tega, da bi se vaja čim bolje 
in nazorno izvedla, Plan vaje so izdelali 
sami, ker so bili prepričani, da je t, v 
(korist prebivalstva dotičnega kraja ter 
ogledalo ostalim odborom v okraju. Stre
meli so in stremijo še danes za tem, da 
se v popolnosti usposobijo ne samo teore
tično, temveč tudi praktično. Res je, da 
do danes še niso vsi dovršili potrebnih 
tečajev, da niso sodelovali še na nobenih 
vajah, toda kljub temu je vaja potekala 
v najlepšem redu.

Bil je dan znak »Prcd-zračni alarm« 
točno ob 9.50 uri. Vse edinice pod vod
stvom komandirjev, vsi gasilci in ostalo 
ljudstvo, ki je na vaji sodelovalo, so hi
teli na določena mesta ter čakali, da do
bijo nadaljnja navodila. Ko je bil dan 
znak »Zračni alarm«, in to z ročno sireno 
so se vse edinice umaknile v kletna za
klonišča.

Ker je bil napad usmerjen na osnovno 
šolo. nižjo gimnazijo in ostale stavbe v 
vasi, je bil namen, da se preizkusi pre
bivalstvo, kako hitro bi zapustilo stano
vanja. in odšlo v zaklonišča, v šoli pa, 
kako in v kolikem času bodo dijaki odšli 
iz šolskih prostorov in se zatekli v za
klonišča. Pri civilnem- prebivalstvu in pri 
dijakih smo lahko videli veliko disciplino. 
Ko je bil dan znak »Zračna nevarnost«, 
so brez vsakega kričanja v kratkem času 
odšli v zaklonišča. Pokazali so disciplino 
predvsem v tem. da so se takoj umaknili 
s cest. V zakloniščih so bili v strogi pri
pravljenosti vse do časa znalca »Prekini
tev zračne nevarnosti«. Po znaku so odšli 
vsi na delo — odstranjevanje posledic 
zračnega napada. Tu sc je predvsem do-

, bro pokazala strokovna in praktična spo- 
| Nobnost sanitetne in tehnične službe. Ne- 
i katere pa je oviralo pri delu to, da si niso 
: preskrbeli vsega potrebnega materiala, 
j Vaja je v glavnem dobro potekla. Da 
! pa ni bilo takega zadovoljstva, kot ga je 

predsednik pričakoval, je bil vzrok v 
tem, da niso sodelovali avi-oni. Sodelovali 
raso zaradi slabega vremena. Res je, da 
avioni niso sodelovali, toda kljub temu 
je vaja dobro izpadla in je vzpodbuda 
za uspešno delo. S tem, da je prva vaja 
dobro potekla in je uspela, so dobili ve
liko voljo do dela in se takoj pričeli pri
pravljati na drugo, za katero se vršijo 
že predpriprave, Na vaji je vse 'prebival
stvo pokazalo dobro voljo in veliko po
žrtvovalnost pri izvajanju dobljenih na
log. Niso to pokazali samo v predčasu in 
času vaj, ampak pokažejo tudi danes, 
zavedajoč se, da delajo v svojo korist in 
to s tem, da se strokovno usposabljajo in 
praktično vežbajo, koristijo sami sebi in 
skupnosti.

člani krajevnega odbora PLZ Leskovec 
pa ne usposabljajo samo sebe, temveč 
usposabljajo celotno prebivalstvo v svo
jem območju. Če pogledamo delo odbora 
Leskovec, bomo lahko takoj ugotovili, da 
je eden med najboljšimi. Redno imajo 
seje odbora, prvi so postavili vodje hišne 
PLZ, izvršujejo pa tudi vse ostale naloge.

Po končanih vajah je bila podana 
kratka analiza vaje. Vsi sodelujoči so 
obljubili, da se bodo vaje protiletalske 
zaščite na vsak poziv udeležili, zavedajoč 
se, da je to v korist njih samih. Nadalje 
je tov. predsednik tudi nakazal, da je bil 
namen vaje predvsem ta, ugotoviti bojno 
pripravljenost vsega prebivalstva, pred
vsem pa obveznikov PLZ. V zaključnih 
besedah je dejal: »Vsi se pripravljamo, 
kot da se bo treba jutri pred napadi za
ščititi, a delajmo kot da bomo še sto in 
sto let v miru živeli in gradili našo svo
bodno in -napredno domovino!«

Hranilno - kreditna služba

Vsaka zadruga ima knjigovodstvo in ni 
tu nobenih tehničnih težav. Da pa še to 
povsod ne deluje, je krivda največ v tem, 
da se upravni odbori pa tudi člani za
druge za to ne intere-sirajo v dovoljni 
meri. Člani večkrat tega ne vedo in to 
pogrešajo v posameznih primerih šele 
takrat, ko bi rabili pomoč. Zato je po
trebno, da. se o tem seznani slehernega 
zadružnika in pa da oni sami vplivajo 
na svoj upravni odbor, da oživi oziroma 
organizira hranilno-kreditni odsek v nji
hovi zadrugi, kar bo gotvo naletelo na 
odobravanje pri vseh naših kmetih, ki so 
pa skoro vsi člani zadruge splošnega tipa.

S fukcio-niranjem hranilno - kreditne 
službe bi se lahko v mnogočem izboljšalo 
poslovanje zadrug in tudi kmet, ki bi bil 
v stiski, bi bil siguren, da bo dobil po
moč. Tako se s tem lahko mnogo pripo
more posamezniku in skupnosti

A. A.

Besarabske
sončnice

Sončnica je rastlina, ki uspeva na ra
hli, globoki, na apnu bogati in močno 
pognojeni zemlji. Tudi na težki zemlji 
uspeva. Ne mara pa močvirnatih tal.

Zemljo moramo pripraviti že jeseni. 
Najboljše uspeva za že gnojenimi oko- 
pavimami t. j. za koruzo in krompirjem. 
Neposredno gnojenje namreč povzroča, da 
sončnica žene preveč zalistnikov in s tem 
veliko stranskih glav, ki so majhne in 
ne dajo kvalitetnega semena.

Čemu sejemo sončnice? Gojimo jih za
radi olja, saj dajo neluščena semena 25 
do 55% olja, oluščene pa 42—56%. Toda 
tudi to je odvisno od vrste sončnic. Ple
menite sončnice dajo še večji odstotek 
olja. Med plemenite in kvalitetne sončni
ce spada besarabska sončnica. Ta običaj
no dela le eno glavo, je srednje rasti, 
močnega toda ne previsokega debla (do 
1,50 m visoko). Seme besarabske sončnice 
je podolgovato, s sivo belimi progami. Ta 
vrsta -sončnic dozori zgodaj in je torej 
za naše kraje najbolj prikladna. Za be
sarabsko sončnico je značilno, da je gla
va vedno poševno nagnjena na stran in ni 
nikoli obrnjena k zemlji. Često se doga
ja, da besarabska sončnica razvije glavo 
do 40 cm premera.

Kdaj jo sejemo? Zemlja mora doseči 
temperaturo 8—10° C. Pri tej temperaturi 
namreč seme sončnice kali. To toploto do
seže zemlja pri nas okoli 15. aprila. Bo
lje je, da jo sejemo pred koruzo. Za 1 
hektar potrebujemo 10—15 kg semena.

Setev in oskrbovanje sončnic je podob
no kakor pri koruzi. Nekaj dni po vzniku 
jih plitko okoplješ da zatreš plevel. Dru
gič okoplješ sončnice ko so 20—30 cm vi
soke in jo obenem razredčiš. Ko je 50 do 
60 cm visoka, jo okoplješ tretjič in jo celo 
osuješ. Ne pozabi pa odstranjevati zalist- 
kov, ker bo glava večja, zrno pa debe
lejše in večje.

Ko so glave dobro dozorele, se zrna 
lahko luščijo. Semenske glave moramo 
pustiti, da popolnoma dozore. Izluščeno 
seme moramo prerešetati, presjati in 
očistiti, odstraniti vse mastne dele glav, 
prazna zrna, zemljo in drugo nesnago pa 
odstraniti in seme razgrniti, da se dobro 
posuši, Kvalitetno seme da tudi kvali
tetno olje.

Kmetovalci, za pridelovanje sončnične
ga semena se vam nudijo velike ugodno
sti. V letu 1951 je določeno naslednje 
razmerje zamenjave:

Za sto kg semena besarabskih sončnic 
10 kg jedilnega olja in 15 kg tropin.

Za sto kg semena sončnic domače vrste 
dobite 9 kg jedilnega olja i-n 15 kg 
tropin.

Za sto kg semena bučnic dobite 16 kg 
jedilnega olja in deset kg tropin.

Za sto kg semena oljne repice dobite 
osem kg jedilnega olja in 15 kg tropin.

Za sto kg lanenega semena 8 kg jedil
nega olja in 15 kg tropin.

Pri pomladanski setvi torej nimamo ni
česar več razmišljati. Ugodnosti so zelo 
velike in treba ie za vsako ceno doseči 
planske naloge. Kmetje, ki iz kakršnega 
koli razloga niso posejali oljne repice in 
lanu, naj spomladi posejejo sončnice in 
sicer dobe seme besarabske sončnice, v 
Kmetijski zadrugi proti zamenjavi 1 :1 
brez vsakršnega doplačila. Tisti, ki nima
jo lastnega semena sončnic pa lahko po
vrnejo seme jeseni. Takrat bo tudi lahko 
kmetovalec izvršil svojo obvezo do dr
žave s tem. da bo del olja oddal za 
obvezno oddajo maščob.
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NOVICE IZ NAŠIH KRAJEV

„Govori medkrajevno
»Zasedeno! Govori!« Podobne besede do

biva t odgovor skoro vsakdo, ki se v svo
ji naivnosti še poslužuje telefona kot teh
ničnega sredstva za hitrejšo rešitev važ
nega vprašanja. Sicer pa, mogoče imam 
samo jaz tako nesrečno smolo, dejstvo je 
le, da sem do danes uspel s telefonom 
prihraniti bore malo dragocenega časa. 
Poslednji neuspeh na tem področju mi je 
še živo v spominu. Kot primer, ki ver
jetno ni edinstven pojav, zasluži, da o 
njem napišem par besed. Zgodilo se je 
namreč takole:

V dopoldanskih urah dne 4. aprila sem 
iz Krškega odšel službeno v Boštanj pri 
Sevnici. V nujni zadevi bi moral dobiti od 
tam takoj telefonsko zvezo s Kostanjevi- 
eo. Pošta je bila blizu, časa sem imel si
cer malo — in kljub slabim izkušnjam s 
telefonom sem se odločil da poizkušam. — 
Mlada uslužbenka na pošti v Boštanju je 
« svojo izredno vljudnostjo skoro omaja
la moje slabo mišljenje o pošti in tele
fonu, in njen dvakratni »takoj« me je do
cela iznenadil. Toda moje navdušenje se 
je kmalu poleglo. — Še več. Žal mi je le,

Fizkulturniki v čast 
iO. obletnice 

Osvobodilne fronte
Kakor se vse množične organizacije OF 

našega okraja pripravljajo za čimbolj 
slovesno in dostojno proslavitev 10. oblet
nice Fronte, tako se tudi k tem pripravam 
pridružujejo naši fizkulturniki. Delo in 
priprave za to segajo že nazaj v lansko 
leto.

Doslej je bilo malo slišati o teh pripra
vah. Zato mislimo, da je pravilno, da se 
jih omeni, ker so one plod dela, ki je bilo 
vloženo v okviru 6 mesečnega tekmovanja 
OF, tekmovanja, katero je razgibalo tudi 
naša telovadna in športna društva v 
okraju.

Posebno vneto in temeljito se priprav
lja na ta veliki praznik TD Krško, katero 
bo prvič po osvoboditvi dalo svojo samo
stojno telovadno akademijo z zelo. pe
strim sporedom. Prav nič manj ne zao
stajajo ostala telovadna društva v Sev
nici, Brežicah in Senovem, ki bodo sode
lovala skupaj z ostalimi organizacijami 
pri izvedbi slavnostnih akademij. Podob
no telovadno akademijo bo izvedla tudi 
sama šola Leskovec.

Na sam jubilejni dan popoldne bodo v 
Krškem na štadionu zbrane vse nogomet
ne ekipe okraja (Krško, Razlag, Sevnica 
in Senovo), ki bodo v častnem boju na 
zelenem polju dala svoj zaključni prispe
vek tekmovanju Fronte.

Naše delo v času 6 mesečnega tekmo
vanja ni bilo omejeno samo na delo v 
telovadnicah in igriščih, temveč tudi iz
gradnjo novih fizkulturnih objektov. Ti
soče in tisoče prostovoljnih ur je bilo 
vloženih za otvorjeni razširjeni Telovad
ni dom v Sevnici, nedograjeni štadion v 
Brežicah in na drugih fizkulturnih na
pravah.

Fizkulturniki! Vsi, kateri aktivno dela
te ali pa kateri še danes stojite ob strank 
sodelujte pri pripravah, vložite še več 
volje in požrtvovalnosti, da bodo naše 
prireditve kvalitetne in na višini. Tako 
bomo dostojno proslavili veliki praznik 
vsega našega ljudstva.

VELIKA TELOVADNA AKADEMIJA

Telovadno društvo Krško priredi v čast 
proslave desete obletnice ustanovitve 
Osvobodilne fronte telovadno akademijo. 
Društvo bo pokazalo uspehe svojega dela 
v telovadnici. Nastopile bodo vse sekcije. 
Akademija bo obsegala predvajanje v 
dvanajstih točkah.

Začetek v soboto dne 21. aprila ob 20. 
uri. _ Začetek v nedeljo dne 22. aprila ob 
15. uri.

Predprodaja vstopnic v knjigarni Dr
žavne založbe.

Fizkulturniki vabimo vse ljubitelje 
športa, da se akademije udeleže.

da nisem mogel slišati tudi njenega so
besednika, s katerim se je zatopila, ko je 
zame iskala zvezo s Kostanjevico, v dalj
ši, a sodeč po njenih radostnih vzklikih, 
tudi prijeten razgovor. V svoji vnemi je 
celo pozabila na mojo prisotnost in ko sem 
ponovil, da želim nujen pogovor in nič 
hudega sluteč dodal, da nimam časa, je s 
prosto roko pokrila mikrofon, nama pa 
skoro užaljeno zakričala:

»Počakajte vendar trenutek!« nato pa 
zopet razširila lice v smehljaj in nadalje
vala v mikrofon:

»Še vedno si tam? — Interesantno! — 
Kdaj pa odhajaš? Bo kaj poslovilnega 
večera? — Seveda, seveda — menda pa 
ja ne boš tako umazan. —• Oh, povabiš 
me? — Pridem, sigurno pridem! Si zvest? 
— Verjamem, verjamem! Ha, ha — do 
zajtrka štiri! —«...

Gledani na uro: — sedem, osem, deset 
minut...

»Sedaj je pa dovolj, tovarišica!« sem jo 
hotel prekiniti. Ona pa je le zamahnila 
z roko, še bolj pritisnila slušalko k uše
su in nadaljevala:

TEKMOVANJE ŠPORTNIH DRUŠTEV ZA 
POKAL OF

Nogometna sekcija telovadnega društva 
v Krškem se je edina prijavila k tekmo
vanju za pokal OF. Moštvo je nastopilo 
v Zagorju proti močnemu nasprotniku SD 
»Proletarec«, ter je izgubilo po lepi in 
zanimivi igri z rezultatom 11 : 3. Po krivdi 
nesigurnega in slabega vratarja je na
sprotnik dosegel tako visok rezultat v 
svojo korist, ta rezultat pa ne odgovarja 
poteku igre. Začetek igre je začel v zna
menju napadov na nasprotna vrata, ki pa 
niso prinesli uspeha. Moštvo ni navajeno 
na rameroma majhno igrišče, poznalo pa 
se je tudi, da je bil to prvi nastop v po
mladni sezoni.

V drugem polčasu so Krčani pritisnili 
in so znižali rezultat na' 6 : 3 ter je že iz- 
gledalo, da bodo rezultat izenačili. V 
končnem delu igre se je pokazala kon
dicija in vzdržljivost domačih, ki so s 
silovitimi napadi dosegli končni uspeh.

Dva gola za Krško je dal Bizjak Ton
ček, enega pa Anžiček. Sodnik iz Zagor
ja je sodil tekmo zelo dobro. Kljub de
ževnemu vremenu je bilo precej publike.

NOGOMETAŠI IZ SAVSKEGA MAROFA 
SO IGRALI V KRŠKEM

V Krškem so t. aprila igrali nogometaši 
iiz Savskega marofa z domačim nogomet
nim društvom. Krško moštvo je nastopilo 
kompletno in je v lepi igri že v prvem 
polčasu doseglo rezultat 3 : 1. Gosti so po
kazali zelo hitro in lepo tehnično igro. V 
drugem polčasu so gostje •pregrupirali 
moštvo ter so nato še bolje zaigrali. Ize
načili so 2 : 2. Po lepem napadu je Bizjak 
s silovitim strelom dosegel četrti gol in 
tako postavil končni rezultat na 4 : 2. Go
le za domače sta dala: dva Bizjak in dva 
Anžiček.

V predtekmi so krški mladinci prema
gali novoustanovljeni krški klub »Tri
glav« iz Krškega z rezultatom 3 : 0. Moštvu 
»Triglava« se je videlo, da ni treniralo 
in da ni rdgrano. Manjka mu povezanosti 
in kondicije. Na vsak način pa je za po
zdraviti njihovo iniciativo, da so se začeli 
udejstvovati v športu.

PRIREDILI BOMO NOGOMETNI TURNIR

Dne 27. aprila bomo v Krškem priredili 
nogometni turnir, na katerem bodo sode
lovala štiri športna društva: SD Razlag 
iz Brežic, TD Cankar iz Sevnice, SD Rde
ča zvezda iz Senovega in TD Krško. Turnir 
bo na stadionu Matije Gubca. Nasprotniki 
bodo izžrebani. Igralo se bo dvakrat po 
20 minut. Tekme bodo zelo zanimive m 
je že sedaj v naših športnih krogih za ta 
turnir veliko zanimanja.

»Bom, vse! — Če me na poslovilnem ve
čeru res naučiš plesati, ti izpolnim tudi 
to željo. — Dobiš vse! —• Ni vprašanje. — 
Zate vse... torej, nasvidenje!«

Še nekaj časa si je dala opravka ob te
lefonu, nato me pa začudeno vpraša:

»Kaj ste že vi želeli?«
Iznenadilo me je tako vprašanje, iskal 

sem odgovora, ki naj bi bil tej situaciji 
primeren, med tem je pa ona že govorila:

»Da, da. Taki ste moški, še v službi ni
ma človek pred vami miru.«

Ne vem, kaj je pri tem mislila, končno 
mi je bilo pa tudi vseeno kaj si ona misli, 
ker sem itak že dovolj slišal. Zadovoljen 
sem bil, da se je sama spomnila, da že
lim zvezo s Kostanjevico, zato sem le 
nemo spremljal s pogledom njene kretnje 
ob telefonu.

»Zasedeno! — Kostanjevica je zasedena. 
Počakati boste morali trenutek.«

Nisem več čakal. Saj nisem bil siguren, 
če ni še kje na kakšni drugi pošti tako 
vestna uslužbenka kot v Boštanju, ter 
ima sedaj tudi bolj nujen medkrajevni 
telefonski razgovor kot jaz. Potem bi la
hko čakal še mnogo »trenutkov«, tako sem 
pa odšel v Kostanjevico sam, uredil svoje 
delo brez telefona, s trdnim sklepom, da 
ne odneham prej dokler ne bo odpravlje
no nepotrebno obremenjevanje telelonskih 
žic, posebno še s primeri kot je ta.

Drugič pa še o sevniški telefonistki kaj.

Za 27. april: Partizanski pohod
Zveza borcev okraja Krško bo na dan 

OF, dne 27. aprila 1951 priredila parti
zanski pohod na Ložce, sredi Bohorja. 
To vas pozna skoro vsak kozjanski parti
zan kot eno najzvestejših za časa naše 
borbe. Vsled tega jo bomo nekdan ji borci 
in aktivisti tudi z veseljem obiskali. Kra
jevne zveze bodo organizirale pohod iz 
Sevnice, Krškega, Brežic, Rajhenbnrga, 
Blance in Senovega. V Ložcah se bodo 
zbrali stari znanci ter bodo zopet ogle
dovali kraje, koder so pred leti stali ramo 
ob rami v boju zoper sovražnika.

Tovariši in tovarišice — na svidenje na 
Ložcah!

i

MISLIMO NA PRAZNOVANJE

I. maja
Planinci bomo praznovali letcšnii de

lavski praznik 1. maj na Lisci! Priredili 
bomo skupni izlet, z organizacijo smo že 
pričeli.

Prav tako bodo prišli na ta dan na Li
sco tudi člani množičnih organizacij.

Vsa planinska društva vabimo, naj si 
organizirajo prihod do pod Lisce z avto
mobili, bližnji bodo seveda lahko prišli 
peš.

Koča je oskrbovana. Vsled tega bomo 
na Lisci, v prosti naravi, lahko v sploš
nem veselju praznovali dan delovnih 
ljudi.

KONFERENCA LMS SENOVO

Na Senovem so sklicali konferenco mla
dine. Na tej konferenci bi moral doseda
nji sekretariat organizacije LMS podati 
obračun svojega dela. Organzacija je 
številčno zelo močna, na žalost pa je 
zelo nedelavna. Nikakor ne pridejo do 
organiziranega dela. Zato je imela kon
ferenca namen, da izvoli nov sekretariat 
organizacije ter da svoje delo popravi.

Konference se je udeležilo le pet mla
dincev, vkljub temu, da je bila mladina 
zadostno obveščena. Tukaj nekaj ni prav! 
Če pogledamo, koliko mladine se udele
žuje plesnih vaj, potem je ta slika še bolj 
porazna. Na plesnih vajah je redno pre
ko sto mladincev in mladink, na sestanke 
pa ne prihajajo.

Razvedrilo je potrebno in koristno. 
Mladini je treba nuditi zabave. Vendar 
ne smemo pozabiti tudi na drugo plat de
la mladinske organizacije. Na to ideolo- 
ško-politično plat pa so na Senovem pre
cej pozabili.

V tekmovanju na čast desete obletnice 
ustanovitve Osvobodilne fronte bomo to
rej na Senovem morali prijeti za delo, če 
hočemo, da se bomo kosali z drugimi or
ganizacijami.

RAZGLAS
Obveščamo vse prebivalstvo MLO Krške 

in KLO Videm, da se bo dne 21. aprila 
1951 ob 15. uri vršila vaja organizacije 
protiletalske zaščite, kjer bodo- sodelovale 
mobilne enote protiletalske zaščite, ga
silske enote, Zveza borcev in predvojaška 
vzgoja. Namen vaje je preizkusiti bojno 
pripravljenost članstva vseh navedenih 
enot, vsled česar opozarjamo prebivalstvo, 
naj bo disciplinirano in naj se ravna po 
naslednjih navodilih:

Na znak »zračna nevarnost«, ki bo dan 
s sireno tovarne Celuloza na Vidmu ob 
15. uri (štirikrat po 25 sekund v trajanju 
dveh minut v enakomernem zvoku) naj 
se prebivalstvo umakne s cest v hišna 
zaklonišča. Pred odhodom v zaklonišča je 
treba odpreti vsa okna in pogasiti ogenj. 
Vsi vozniki, ki bi se v tem času nahajali 
na cesti, se morajo takoj umakniti v 
stranske ulice ali pa izven ogroženega 
teritorija, kjer naj živino izprežejo ter 
privežejo k drevesom ali plotovom, sami 
pa se naj napotijo v najbližje zaklonišče.

Na drugi znak »zračni alarm«, ki bo 
dan ob 15. uri 5 minut z enominutnim za
vijanjem iste sirene, se mora vsak, ki se 
morda še ne bi umaknil, takoj umakniti, 
ustaviti pa se mora vsak promet vozil in 
pešcev.

Na tretji znak »bojni strupi«, ki -se daje 
z zavijanjem sirene ob 15. uri 15 minut v 
presledkih trikrat po 35 sekund in traja 
dve minuti, prebivalstvo ostane mirno in 
ne ukrepa ničesar, ker je znak namenjen 
samo za kemijske edinice.

Četrti znak »prekinitev zračne nevar
nosti«, ki bo dan ob 15. uri 40 minut z 
enakomernim znakom sirene in traja tri 
minute, pomeni, da je zračna nevarnost 
minula. Tedaj se prične delo vseh edinic 
pri odstranjevanju ruševin, gašenju po
žarov, nudenju sanitetne pomoči, odstra
njevanju bojnih strupov ter obramba 
proti diverzantskim grupam.

V tem času naj prebivalstvo ne ovira 
dela edinic, ves promet z vozili je še na
dalje ustavljen. Zaželjeno je, da vajam 
edinic prebivalstvo prisostvuje in sicer: 

Prebivalci južnega dela mesta si vaje
lahko ogledajo s starega sejmišča ob Savi, 
a prebivalci severnega dela mesta na trgu 
pred stavbo OLO-ja. Prebivalci Vidma si 
vaje lahko ogledajo izpred delavskega 
doma Celuloze na Vidmu,

Po končani vaji ob 17. uri vabimo vse 
ekipe kakor tudi prebivalstvo, da se ude
leži analize vaje, ki bo podana pred fiz- 
kulturnim domom.

Obvestilo
»Naše delo« bo odslej odgovarjalo na 

razna vprašanja naših čitateljev. Vsled 
tega vabimo v-se naročnike, na j se v za
devah, ki jim niso jasne, obračajo na 
uredništvo z vprašanji. Vprašanja se lahko 
tičejo gospodarskih ali pa tudi pravnih 
stvari. Poleg tega lahko vprašujejo za 
nasvet tudi v zdravstvenih zadevah. Stro
kovnjaki in pa zdravniki bodo na vpra
šanja odgovarjali v našem listu.

Naročniki, poslužite se te ugodnosti in 
pridno dopisujte v »Naše delo«!

KINEMATOGRAFI
I_______________________ !

KINO SEVNICA PREDVAJA 
Dne 21. in 22. aprila 

BELI SEN
avstrijski film

Dne 28. in 29. aprila
POT DO PLEMSTVA

angleški film

KINO KRŠKO PREDVAJA
21. in 22. aprila

SARABANDA
angleški barvan film

27., 28. in 29. aprila
ZMAJEVO SEME, I. del

angleški film
Zaradi tehničnih ovir odslej naprej ne 
bomo predvajali filmov ob sredah in ob 
četrtkih. Predstave bodo samo ob sobotah 

in ob nedeljah.

FIZKULTURA


